

## Nile Valley University Publications Nile Journal for Agricultural Sciences (NJAS)

(ISSN: 1585 – 5507) Volume 03, NO. 01, 2018 http://www.nilevalley.edu.sd



### Research paper

# Effect of Different Nitrogen Levels on Some Quality Characters of Three Maize (*Zea mays* L.) Cultivars Under Northern State Conditions

Galal A. EL Toum<sup>1</sup>, Dagash Y. M.<sup>2</sup> and Musaad K. B.<sup>1</sup>

- 1 Department of Agronomy, faculty of Agric. Sciences, University of Dongola, Sudan
- 2 Department of Agronomy, College of Agricultural Studies, Sudan University of Science and Technology

Corresponding Author: galaleltoum1234@gmail.com

#### **ABSTRACT**

This study aimed to compare the use of different nitrogen levels on some quality characters of three maize cultivars namely Hudeiba-1, Hudeiba-2 and Balady. A split plot arrangement in randomized complete block design with four replications was used to compare some quality characters of three maize cultivars receiving four levels of nitrogen. The three maize cultivars (Balady, Hudeiba-1 and Hudeiba-2) were assigned to the main plot, whereas the four levels of nitrogen (0, 43, 86 and 129 Kg/ha) were assigned to the sub plot. The experiment was conducted during two consecutive summer seasons 2013/14 and 2014/15 at the demonstration farm of the Faculty of Agricultural Sciences—University of Dongola—Sudan (Latitude 19° 11″ N and Longitude 30° 29″ E and altitude 227 m ASL). The results revealed that increase in nitrogen level had a highly significant effect on both crude protein and crude fibre content in both seasons. Application of 129 kg N/ha gave 1 and 6% significantly greater crude protein content over control in both seasons, whereas the increase in crude fibre was 1 and 13%. Also, differences among maize cultivars was significant for crude protein and crude fibre contents in both seasons. Interaction between nitrogen levels and maize cultivars gave significant differences in crude protein and crude fibre content in the first season.

Key Words: Crude fibre, crude protein, cultivars, nitrogen levels, maize.

## تأثير السماد النيتروجيني علي بعض صفات الجودة لثلاثة أصناف من الذرة الشامية تحت ظروف الولاية الشمالية

جلال أحمد التوم $^1$ ، يسن محمد إبر اهيم دقش $^2$ ، كمال الدين بشير ابر اهيم $^1$ 

1 قسم إنتاج المحاصيل، كلية العلوم الزراعية، جامعة دنقلا، السودان.
 2 كلية الدراسات الزراعية، جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا، السودان

هدفت هذه الدراسة إلي مقارنة استخدام مستويات مختلفة من السماد النيتروجيني علي بعض صفات الجودة لثلاثة أصناف من الذرة الشامية هي: البلدى، حديبة-1 وحديبة-2. تم استخدام تصميم القطع المنشقة بتصميم القطاعات العشوائية الكاملة بأربعة مكررات وذلك لمقارنة بعض صفات الجودة لثلاثة أصناف من الذرة الشامية (البلدي وحديبة -1 وحديبة-2) في أربعة مستويات من السماد النيتروجيني (0, 43, 86 و129 كجم/هكتار). أجريت التجربة خلال المواسم الصيفية 1/2013 و 2015/14 المتتالية بالمزرعة التجريبية- كلية العلوم الزراعية- جامعة دنقلا- السودان. أوضحت النتائج أن زيادة الجرعة من السماد النيتروجيني كان لها تأثير معنوي علي محتوي البروتين ومحتوي الألياف في كلا الموسمين. حيث أعطي إضافة 219 كجم نتروجين زيادة في محتوي البروتين 1% و 6 % مقارنة بالشاهد بينما كانت الزيادة في محتوي الألياف 1% و 13% في كلا الموسمين. النداخل بين السماد النيتروجيني وأصناف الذرة الشامية كان معنويا خلال الموسم الأول.